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V kapli sv. Kolomana ve  Ždánově 
proběhla po 58 letech 14. října 
poutní mše. Foto Jiří Strašek



Biskupská synoda o mládeži 
probíhala ve Vatikánu 3. až 28. října. 
Českou republiku zastupoval 
biskup Tomáš Holub.



Sestry a bratři,
Zdravím Vás z Říma, zdravím Vás z našeho Velehradu kousíček od 
Vatikánu.
Děkuju za všechny modlitby, které vysíláte směrem k  Synodě o 
mládeži. Je to setkání, které myslím že skutečně potřebuje vanu-
tí Ducha svatého, aby se změnilo to, co zaznívá téměř ve všech 
příspěvcích církevních otců, tedy že dneska mládež není ta, která 
v mnohém církvi rozumí, a že v mnohém také my mládeži vlastně 
málo rozumíme. Aby se tato situace změnila, abychom byli mla-
dou církví, která netahá ty, kdo jsou mladí, do církve staré, ale kte-
rá se sama omlazuje, aby s mladými souzněla. 
Moc děkuji za Vaše modlitby, aby toto hledání, které je napínavé, 
různorodé a velmi intenzivní a ve kterém papež František hraje 
významnou roli, aby toto hledání dobře dopadlo.
Držte nám palce, a to palce před Hospodinem.

Řím 15. 10. 2018                                          

Zdravice biskupa 
Tomáše Holuba 
ze zasedání 
biskupské synody 
o mládeži v Římě

3        + Tomáš Holub

         
 Biskup plzeňský
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Biskup Tomáš Holub 

se na biskupské synodě o mládeži 
mimo jiné vyjádřil k předmanželskému 
a manželskému životu mladých 
křesťanů.
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Ve středu 3. října začala ve Vatikánu řádná biskupská synoda na téma: „Mladí 

lidé, víra a rozlišování povolání“. Synoda probíhala až do 28. října a zúčastnilo se 

jí 267 zástupců biskupských konferencí z celého světa. Českou republiku zastupo-

val  plzeňský biskup Tomáš Holub. 

Téma synody inicioval papež František, který společně s  biskupy z  celého světa 

diskutoval a hledal odpovědi na otázky, po kterých se táží dnešní mladí lidé. Mezi 

posluchači bylo také 34 mladých lidí ve věku od 18 do 29 let, ti reprezentovali hlas 

mnoha svých vrstevníků.
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Vážení spolubratři v biskupské službě,

je pro mne velkou radostí a ctí, že mohu 

promluvit na této synodě jako delegát 

České biskupské konference. Delegát 

země, která zahrnuje jak oblasti se široce 

sdílenou a   živou vírou, tak ale i rozsáh-

lá území, jež se po vyhnání německého 

obyvatelstva po II. světové válce stala ob-

lastmi misijními.

Rád bych se ve svém příspěvku věnoval 

tématu, které je však charakteristické 

pro všechny oblasti jakkoliv religiózně 

rozdílné. Svůj pohled opírám o více než 

osmiletou zpovědní praxi ve velké vyso-

koškolské farnosti v centru Prahy, kde se 

mimo mnoha jiných pastoračních aktivit 

každoročně připravují desítky mladých 

lidí na přijetí svátosti křtu. Dále také re-

lektuji svoji zkušenost z více než patnác-

tiletého spolupořádání evangelizačního 

charismaticky orientovaného tábora pro 

mladé ve věku 18–23 let, na který se hlásí 

mladí lidé z celé České republiky.

Během těchto let jsem opakovaně zažíval 

radost z doprovázení mladých lidí, kteří 

poctivě hledají svůj vztah k  Bohu. Pro 

tyto mladé je víra významnou hodnotou, 

a ačkoliv přicházejí z  rozdílných zázemí, 

kladou si shodné otázky a řeší podobné 

problémy, jež jsou dané vývojem spo-

lečnosti v naší zemi.   Protože jsem se již 

dříve jako vojenský kaplan často setká-

val a nyní jako biskup nadále setkávám i 

s  mládeží z dalších zemí Evropy, dovoluji 

si na základě své zkušenosti předpoklá-

dat, že podobné otázky si kladou a po-

dobné problémy řeší i mladí lidé v jiných 

částech Evropy. Jejich ptaní a hledání 

je totiž spojeno s vývojem společnos-

ti, který je charakteristický více či méně 

pro celou současnou Evropu. Dovoluji si 

proto také předpokládat, že téma mého 

příspěvku není možné chápat jen jako 

něco speciického pro Českou republiku, 

ale je možné ho vztáhnout minimálně na 

významnou část dnešní Evropy.

V  mé zkušenosti z doprovázení mladých 

lidí se odráží vedle mnoha jiných faktorů 

také skutečnost, že na jedné straně do-

chází k  dřívějšímu fyzickému dospívání 

mladých lidí a na straně druhé se zároveň 

o více let opožďuje období jejich dosta-

tečné emoční, vztahové i sociální zralosti, 

a tedy i připravenosti k  zodpovědnému 

uzavření nerozlučitelného svátostného 

manželství. Důvodem této skutečnos-

ti jsou nejen celkové změny ve vývoji a 

stylu života mladé generace, ale velký 

vliv má i všeobecně rozšířený evropský 

systém vzdělávání a přípravy na profesní 

život.

V důsledku této změněné situace vzniká 

v  životě mladých lidí dlouhé období od 

přibližně 15 let do minimálně 25 let (a 

velmi často především u vysokoškoláků 

do 27 a více let – tedy období 10 a více 

let), ve kterém mladí lidé sice zcela při-

rozeně vstupují do partnerských vztahů, 

prožívají zkušenosti zamilovanosti, zrající 

lásky a samozřejmě také intimní přitažli-

vosti, nicméně nesměřují k bezprostřed-

nímu uzavření svátostného manželství.

Moje zpovědní zkušenost a zkušenost 

z pastoračních rozhovorů s mladými lid-

mi v  tomto věku se významně shoduje 

s  psychologickými poznatky. Ty říkají, 

že zdravě se vyvíjející vztah, který přiro-

zeně a zodpovědně směřuje k  uzavření 

manželství, vstupuje po 3–4 letech do si-

tuace, kdy je intimní zdrženlivost pro vý-

znamnou část párů při zachování přiro-

zené a zdravé dynamiky vztahu již téměř 
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nemožná. A mladí lidé se proto ve velké 

míře, jestliže vztah neukončí, v této chví-

li rozhodují pro intimní život ještě před 

uzavřením manželství. Ačkoliv nadále 

chtějí žít z víry, mají jednoznačný zájem 

podílet se aktivně na životě různých spo-

lečenství, žijí životem modlitby, nejsou 

již více schopni dodržovat předmanžel-

skou čistotu. Na druhé straně legitimně 

vnímají, že uzavřít manželství a založit 

rodinu jsou ještě sociálně i ekonomicky a 

mnohdy i emočně nepřipraveni.

Bohužel musím říci, že se setkávám 

s  velkým množstvím aktivních mladých 

párů, kteří se z takovéto rozhodnutí ne-

zpovídají, protože i přes mnohé diskuse 

a upřímné duchovní rozhovory své roz-

hodnutí nevnímají jako hřích. Ke svátosti 

smíření však nadále s upřímností přistu-

pují a dál žijí svátostným životem bez 

subjektivních výčitek.

Vedle toho existuje z mé zkušenosti také 

množství párů, které se v takovéto situ-

aci rozhodnou přerušit svátostný život, 

aby mohli v partnerství, které považují za 

Bohem pro ně připravené, žít i intimně. 

Bohužel nemálo z těchto párů přeruší ne-

jen svůj svátostný život, ale následně pro 

špatné svědomí či výčitky svého okolí a 

necitlivosti ze strany některých duchov-

ních se následně odcizí Církvi úplně.

Tyto dva výše zmíněné způsoby řešení 

volí jednoznačně v  současné době vý-

znamná většina pastorovaných katolic-

kých párů v České republice.

Existuje samozřejmě i určitá nevelká 

skupina katolických párů, které mnohdy 

i pod vlivem svých duchovních rádců 

či pod tlakem tradičního prostředí řeší 

danou situaci uzavřením svátostného 

manželství ještě během období přípra-

vy na samostatný život, tedy především 

v  době studia. V  takové situaci pak jsou 

mladí manželé v drtivé většině inančně 

významně závislí na podpoře ze strany 

rodičů či širší rodiny, nemají k  dispozi-

ci samostatné bydlení a jejich společný 

život je velmi brzy ohrožován   mnoha 

zásadními sociálními i ekonomickými 

změnami.

V  důsledku těchto skutečností i toto na 

první pohled chvályhodné řešení v sobě 

bohužel skrývá z  mé osobní pastýřské 

zkušenosti i ze zkušenosti mnoha spo-

lubratři kněží, kteří se mládeži věnují, 

značné nebezpečí. Do nerozlučitelného 

manželství vstupují páry v  podstatě jen 

z jediného důvodu. Tím je nemožnost na-

dále dodržovat předmanželskou čistotu. 

A to v situaci, kdy mnohdy nejsou napl-

něny velmi potřebné sociální, ekonomic-

ké a často i emoční podmínky pro to, aby 

manželství mohlo úspěšně překonávat 

nástrahy společného života. Mnohé páry, 

které přijaly manželství takto brzy, se 

proto bohužel také velmi brzo rozpadají 

a teprve eventuální druhý sňatek těchto 

katolických křesťanů splňuje přirozené 

předpoklady pro vznik trvalého vztahu. 

Že to znamená velký morální problém, 

nemusím, myslím, nikterak zdůrazňovat.

Osobně bych ve svém příspěvku chtěl 

upozornit na pro mne velmi vážné dů-

sledky takovéto situace: Katoličtí křesťa-

né, kteří v období své přípravy na rodin-

ný život nerespektovali oiciální morální 

učení Církve, se po uzavření svátostného 

manželství vracejí v  oblasti požadova-

ných morálních nároků do bezproblémo-

vého způsobu života a působení v Církvi. 

A to na rozdíl od mnohých, kteří po roz-

padu předčasně uzavřeného svátostného 
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manželství vstoupí do druhého svazku a 

jejichž další svátostný život je velmi proble-

matický. Nicméně vracejí se s  jednou zá-

sadní hlubokou zkušeností, která význam-

ně ovlivňuje jejich následnou schopnost 

naslouchat Církvi a přijmout ji jako důle-

žitou orientační autoritu pro jejich osobní 

i společenský život.Vracejí se se zkušenos-

tí, že v zásadní a hluboké osobní otázce, 

v otázce zrání k rozhodnutí pro nerozlučný 

celoživotní vztah, jim ve velmi důležité pe-

riodě života Církev nebyla srozumitelnou a 

chápající autoritou…

Tato skutečnost se dle mé zkušenosti vel-

mi negativně následně promítá do jejich 

respektu vůči církevním pravidlům a po-

stojům v  mnoha dalších oblastech, které 

se jich týkají a které musí řešit. A za které 

následně přebírají zodpovědnost.

Vzniká tak početně i vlivem významná sku-

pina angažovaných a v Církvi aktivních lai-

ků s rezervovaným postojem vůči autoritě 

Církve a samozřejmě v  neposlední řadě i 

vůči církevní hierarchii.

Myslím, že mnohé důsledky tohoto pociťu-

jeme v naší zemi (a domnívám se, že nejen 

v  naší zemi) v  posledním období značně 

bolestivě. Jsem hluboce přesvědčen, že to 

má například značný negativní vliv na při-

pravenost rodičů podporovat rozhodnutí 

pro duchovní povolání svých dětí.

Proto bych si velmi přál, aby se tato synoda 

také věnovala v síle radostné a osvobozují-

cí zvěsti evangelia věrnému a zároveň pro 

mladé lidi srozumitelnému a realistickému 

přístupu k normám života v tomto období. 

Ačkoliv před 50 lety takové období mezi 

přibližně 15. a 25. rokem života mladých 

lidí ještě téměř vůbec neexistovalo, dnes 

hraje na cestě zrání mladých katolických 

křesťanů významnou roli. A zásadním způ-

sobem ovlivňuje prožívání víry v následné 

dospělosti. Myslím proto, že toto téma by 

mělo být jednou z výzev pro naše synodní 

přemýšlení, modlitby a rozlišování.

(Příspěvek Tomáše Holuba v plném znění)
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Těsně před uzávěrkou tohoto čísla se usku-

tečnil rozhovor s  biskupem Tomášem Ho-

lubem, který tou dobou pobýval v  Římě na 

synodě o mládeži. Ochotně odpovídal na 

otázky k průběhu synody, diskutovaným té-

matům či atmosféře jednání.

 

S jakými očekáváními jste na synodu odjížděl?

Já jsem byl hlavně zvědavý, protože syno-

da je pro mě něco úplně nového. Musím 

říci, že jsem očekával zážitek světové církve 

a především setkání s papežem Františkem 

nablízko. A zatím obě dvě věci se mi splnily 

vrchovatě.

Jak jednání na synodě probíhá?

Jednání synody mají dva základní kroky. 

Tím prvním je generální shromáždění, na 

kterém každý ze synodních otců a dále 

experti a různí hosté, pozvaní např. i z  ji-

ných církví nebo komunit, mají právo jed-

nou vystoupit. Toto vystoupení může trvat 

pouze čtyři minuty, poté je člověk docela 

nemilosrdně přerušen. Takže i já jsem svůj 

příspěvek, který jsem publikoval v  celém 

znění, celou noc intenzivně zkracoval. 

Všech těchto generálních setkání se zatím 

účastnil i papež František.

A tento týden jsme začali pracovat i v tzv. 

„circoli minori“, tj. malých skupinách, ve 

kterých se setkáváme na bázi jednotlivých 

jazyků, kterých je celkem šest. A nejmenší 

skupina, která tady existuje, je německá, 

do které jsem se přihlásil i já. Má pouze 

devět členů, oproti např. italské, kterých 

je několik a má cca 20 členů. Naše skupi-

na má ale významné zastoupení kardinálů: 

vedle vídeňského arcibiskupa Christopha 

Schönborna, je v ní také prezident Papež-

ské rady pro jednotu křesťanů Kurt Koch ze 

Švýcarska a předseda Německé biskupské 

konference Reinhard Marx. Je to skupina, 

ve které se intenzivně diskutuje. Jen já a že-

nevský biskup Alain De Raemy jsme těmi, 

Tomáš 

Holub: 

Církev musí 
dát mladým 
důvěru
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kdo nemají v  naší skupině němčinu jako 

rodný jazyk.

První část synody měla vymezit problematiku, jaká 

témata byla nastolena?

V  úterý byla na jednání uzavřena otázka 

analýzy reality dnešních mladých lidí, tak 

jak my ji vnímáme a mnohdy nerozumíme. 

Byla snaha, aby toto vymezení 

bylo opravdu co nejpoctivější.

Témata, která dnes mladé lidi nejvíce trápí, 

se týkají spravedlnosti. Často zaznívalo, jak 

je mladá generace pohoršena v okamžiku, 

kdy se církev spojí s nějakou korupcí nebo 

politikaření ve smyslu nějakých výhod. 

Dále se také objevila otázka sexuálního 

zneužívání jako něčeho, co dramaticky ničí 

vůbec schopnost začít s mladou generací 

mluvit. A dále otázka sexuální morálky, kte-

rou chce mládež řešit a církev hledá cestu, 

jak na to adekvátně odpovědět. Základní 

rovinou je učit se naslouchat. Naslouchání 

nemá být jenom taktikou, ale je to teolo-

gický postoj víry člověka, je výrazem důvě-

ry k druhému.

A po této úvodní analýze reality začala dal-

ší fáze a tou je, jakým způsobem tuto rea-

litu interpretovat z křesťanského pohledu. 

A jako takový refrén neustále zaznívá, že 

máme být připraveni mladé lidi doprová-

zet. Jakým konkrétním způsobem toto zre-

alizovat, aby nezůstalo pouze u zbožných 

slov, tak o tom budeme diskutovat v těch 

malých skupinách.

V prvním týdnu zazněl na generálním shromáždě-

ní také váš příspěvek, který je v  tomto Zpravodaji 

otištěn na předchozích stránkách. Jaká na něj byla 

odezva?

Odezva na můj příspěvek mě překvapila, 

protože je poměrně velmi intenzivní. A 

to jak tady ve Vatikánu, kde se ke mně po 

mém příspěvku přihlásilo relativně dost 

biskupů, především z  Evropy a Severní 

Ameriky, s  poděkováním a slovy, že je 

moc dobře, že jsem měl odvahu toto téma 

otevřít a že to je téma, s kterým si vlastně 

nevíme rady. A tento námět byl zmíněn i 

na tiskové konferenci, která se koná na zá-

věr každého zasedání. A podobnou reakci 

jsem získal i od expertů z Kongregace pro 

výchovu, kteří za mnou přišli s poděková-

ním.

Teď dostávám různé reakce především od 

kněží z České republiky, kteří v drtivé vět-

šině děkují, že jsem otevřel téma, které je 

nějak složité. Samozřejmě nezakrývám, že 

jsou i některé reakce, které s mým příspěv-

kem nesouhlasí, mají kritické připomínky 

a domnívají se, že to je téma, kde bychom 

měli jednoznačně odmítnout jakoukoliv 

diskuzi o tom, že ty věci jsou jinak, než 

dnešní praxe církve odpovídá. Jsem ale 

moc rád, protože ta celá otázka nebyla o 

tom, že víme, co s tím, ale že je to problém, 

který je potřeba pojmenovat a ptát se, 

kudy nás vede Boží duch dál.

Setkáváte se zde biskupy z celého světa, v čem je pro 

vás obohacující?

Je to podobné jako tenkrát, když jsem byl 

na tzv. „baby biskupech“, tj. formačním 

kurzu pro nové biskupy. Takže podobnou 

atmosféru zažívám znovu a prožívat tuto 

multidiverzitu je velmi obohacující.

Snažím se být co nejvíce času s různými lid-

mi a uvědomuji si, že příspěvky a postřehy 

jednotlivých biskupů z celého světa nasvě-

cují věci z úplně jiné strany. Uvedu příklad 

situace biskupa z Pákistánu, který mluví o 

tom, jak pro mladého křesťana je vlastně 

složité získat zaměstnání, což nám v našem 
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kontextu, kde je přezaměstnanost, vůbec 

nedojde. Další příklad je z Jižní Ameriky 

z Chile, kde jsou dnes mladí lidé naprosto 

tvrdě konfrontováni s dopady kauzy sexu-

álního zneužívání. A to jsou věci, které člo-

věku trochu víc dojdou jenom v  přímém 

kontaktu s těmi lidmi.

Získal jste sám nějaký zajímavý podnět 

z jiné části světa?

Evropa je na synodě v  menšině, většina 

synodních otců je z jiných kontinentů a to 

samé platí i pro odborníky a mládež, takže 

zaznívá spousta zkušeností z jiného světa. 

Např. mě velmi zaujal příspěvek arcibis-

kupa z Melbourne, který říkal, že nejde o 

to, přivést mladé do církve, ale že jde o 

to, aby se církev stala zpátky, jak to bylo 

na začátku, tak mladou, aby byla součástí 

mladého světa, ve kterém ti lidé žijí. Po-

kud se budeme snažit mladé lidi přivést 

do církve, tak z nich uděláme „staré“, jako 

jsme my. Toto mě velmi zaujalo…

Jaká panuje na synodě atmosféra? 

A jak na vás působí papež František?

Atmosféra na synodě je velmi otevřená. 

Jsou nastoleny některé věci, které jsou 

velmi diskutabilní, které nejsou ničím, 

co by znamenalo jenom podporu toho, 

jak církev žije dnes, právě naopak. To, co 

nejvíce synodní jednání charakterizuje, je 

pestrost, ale na druhou stranu také velká 

únava.

Papež František se pohybuje zcela nenu-

ceně a otevřeně mezi všemi účastníky, 

jednou je s mladými lidmi, jednou s bisku-

py, pak se zase směje s orientálním patriar-

chou a poté se ptá člena švýcarské gardy, 

jestli si správně pamatuje jeho jméno… 

Tak všechny tyto věci vytvářejí atmosféru 

mnohem větší spontánnosti, kterou někdy 

trochu musí kardinál Baldisseri, který je 

generálním sekretářem synody, korigovat, 

abychom začali včas. A toto dává možnost 

mluvit i v zákulisích nenuceně.

U papeže Františka je pro mě neskutečně 
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překvapivé a úplně nepochopitelné, že člo-

věk v 82 letech je schopen sedět tři hodiny 

na zasedání a poslouchat a pak se přihlásit 

do diskuze, shodou okolností jako pátý, jak 

na něho přišla řada. To už samo o sobě je 

takové odzbrojující. A když se přihlásí, 

tak v té chvíli je ten, kdo zcela konkrétně 

mluví k daným příspěvkům, které zazně-

ly v rámci celého dne. A je vidět, že celou 

dobu pozorně poslouchá.

Liší se v něčem názory mladých 

z České republiky od těch ostatních, 

nebo jaká společná témata řeší?

Pro mladou generaci je dneska vel-

ká otázka toho, nakolik církev je sama 

v sobě vnitřně poctivá a férová. To vidím 

jako velikou výzvu a velké téma. Zde vní-

mám, že toto sdílí česká církev s  celým 

světem, tuto otázku určité nezaproda-

nosti se strukturám a moci. To je něco, co 

tady zaznívá ze všech stran.

Co v tom jako církev a i jako jednotlivá farnost mů-

žeme konkrétně podniknout? O jakých nových ces-

tách k mladým se zde diskutuje?

Jsme tu ještě na začátku, takže postřehy 

„Kudy dál?“ budou až součástí třetí části 

synody a nechávám si je na závěr. To, co 

mi ale dnes vychází jako zásadní po tom 

prvním týdnu je, že to, co my máme před-

stavovat lidem, je Ježíš, Ježíš jako člověk, 

který zároveň je Bohem. A nabízet setká-

ní s  Ním, které je až drze nevlastní nebo 

nezávislé na strukturách církve, a je to 

setkání s  Ježíšem evangelia. A to ostatní 

pak nechat na později nebo na svobodě 

Božího ducha. Toto zde zaznívalo několi-

krát a pro mě to je inspirující. S tím, že prá-

vě nechat to na těch druhých znamená, 

darovat mladým lidem základní důvěru, 

že ty věci „nezvořou“ a že my nemusíme 

ukazovat každé kroky úplně přesně, pro-

tože my je přeci víme lépe. Pro mě je toto 

jedna z věcí, která se nemá realizovat je-

nom na úrovni celosvětové církve, ale i u 

nás v České republice. A kéž bychom toto 

uměli i jako kněží v  jednotlivých farnos-

tech.

A vzkaz na závěr?

Závěrem bych rád poděkoval za zájem, i 

za zájem o můj příspěvek. Rád bych vy-

zval všechny, kteří o něm chtějí přemýšlet 

a diskutovat, aby to učinili, protože si my-

slím, že je to důležité. Je to věc, ve které 

hledáme cestu dál, a bude dobré, když se 

o tom bude mluvit.

Na druhé straně bych chtěl moc poprosit 

o modlitbu. Setkáváme se tady v  napja-

té situaci, ne nadarmo papež František 

v těchto dnech opakovaně vyzývá ke ka-

ždodenní modlitbě Růžence a k modlitbě 

ke sv. Michaelovi, který nás má chránit 

před ďáblem rozdělení. A myslím, že to 

není žádná nadsazená výzva, ale je to 

něco, co on s velkou bolestí nese v srdci, 

ačkoliv z  něho neustále vyzařuje klid a 

pohodu. Takže bude moc prima, když se 

k této výzvě připojíme a podpoříme pape-

že, aby ta církev skutečně směřovala tam, 

kam ji chce Hospodin vést.

 Radka Blajdová, Tiskové středisko ČBK
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Papež František vydal poselství ke Svě-

tovému dni misií, tzv. Misijní neděli, 

která letos proběhla 21. října. Během 

tohoto dne se věřící ve všech katolic-

kých farnostech světa společně modlí 

a finančně přispívají do světového 

fondu solidarity, ze kterého jsou pod-

porovány projekty na pomoc potřeb-

ným ve všech kontinentech skrze Pa-

pežské misijní dílo.

Společně s mladými lidmi přinášejme všem 

evangelium

Drazí mladí lidé, rád bych se s vámi 

zamyslel nad posláním, kterým nás 

pověřil Ježíš. Když se obracím k vám, 

chci oslovit všechny křesťany, kteří v 

církvi prožívají dobrodružství svého 

bytí jako děti Boží. K tomu, abych ke 

všem mluvil prostřednictvím tohoto 

rozhovoru s vámi, mě povzbuzuje 

jistota, že pokud se křesťanská víra 

otevírá poslání, které nám Kristus 

svěřuje, zůstává vždy mladá. „Misie 

upevní víru“ (Redemptoris missio, č. 

2), napsal svatý Jan Pavel II. – papež, 

který mladé lidi velice miloval a zále-

želo mu na nich.

Poselství papeže Františka 

ke Světovému dni misií 2018

Poselství 
 papeže Františka
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Synoda, kterou budeme v Římě sla-
vit letos v říjnu, měsíci věnovaném 
misiím, je pro nás příležitostí lépe 
a ve světle víry porozumět, co chce 
Pán Ježíš říci vám, mladí lidé, a vaším 
prostřednictvím pak i všem křesťan-
ským společenstvím.

Život je poslání
Každý muž a každá žena jsou poslá-
ním, a to je také důvod, proč žijeme 
na této zemi. Být přitahován a být 
pozván: tato dvě hnutí naše srdce, a 
zvláště srdce mladé věkem, cítí jako 
vnitřní síly lásky, skrývající příslib bu-
doucnosti a posouvající nás vpřed. 
Mladí lidé víc než kdokoli jiný vníma-
jí, jak na ně život dopadá a jak je při-
tahuje. Žít svou odpovědnost za svět 
radostně je veliký úkol. Znám dobře 
světlé i temné stránky toho, když je 
člověk mladý, a když si vzpomenu 
na vlastní mládí a na svou rodinu, 
vybavuji si, jak silnou naději jsem 
měl v lepší budoucnost. Skutečnost, 
že jsme se na tomto světě ocitli ne 
z  vlastního rozhodnutí, nás vede k 
úvaze o iniciativě, která nás před-
chází a z níž se naše bytí odvozuje. 
Každý z nás je povolán zamyslet se 
nad tímto faktem: „Já jsem posláním 
na této zemi, a proto jsem na tomto 
světě“ (Evangelii gaudium, č. 273).

Hlásáme vám Ježíše Krista
Hlásáním toho, co obdržela zadar-
mo (srov. Mt 10,8; Sk 3,6), se církev 
může s vámi, mladí lidé, dělit o cestu 
a pravdu, které dávají odhalit smy-

sl našeho života na této zemi. Ježíš 
Kristus, který pro nás zemřel a vstal 
z mrtvých, se nabízí naší svobodě a 
podněcuje nás, abychom tento pra-
vý a plný smysl hledali, objevovali a 
hlásali. Drazí mladí lidé, nebojte se 
Krista a jeho církve! Nalézá se v nich 
poklad, který nás naplňuje radostí 
a životem. Můžu vám to potvrdit z 
vlastní zkušenosti: díky víře jsem na-
šel pevný základ svých snů i  sílu je 
uskutečnit. Viděl jsem, jak velké utr-
pení, veliká bída poznamenávají tvář 
tolika bratří a sester. A přece ty, kdo 
zůstávají s Ježíšem, zlo podněcuje 
jen k ještě větší lásce. Mnozí muži 
a ženy i mnozí mladí lidé velkoryse 
nabídli z lásky k evangeliu sami sebe 
do  služby svým bratřím, někdy i za 
cenu vlastního mučednictví. Ježíšův 
kříž nám dává poznat Boží logiku 
sebeobětování (srov. 1 Kor 1,17-25) 
jako způsob, jak hlásat evangelium 
pro život světa (srov. Jan 3,16). Ty, 
kdo zahoří Kristovou láskou, její pla-
men postupně stravuje, a těm, které 
milujeme, pak dává růst v porozu-
mění, osvěcuje je a  rozněcuje (srov. 
2 Kor 5,14). Po příkladu svatých, kteří 
nám odhalují širé Boží obzory, vás 
vybízím, abyste si za všech okolností 
kladli otázku: „Co by na mém místě 
dělal Kristus?“

Předávat víru až na konec země
Také vy, mladí lidé, jste se prostřed-
nictvím křtu stali živými členy církve, 
a společně tak máme poslání hlásat 
evangelium všem lidem. Stojíte na 
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prahu života. Rosteme-li v  milosti 
víry, kterou nám předávají svátos-
ti církve, vtahuje nás to do proudu 
svědků, kteří od pokolení do pokole-
ní zajišťují, že moudrost zkušenějších 
slouží jako svědectví a  povzbuzení 
těm, jimž se otevírá budoucnost. 
Mladým lidem pak zase svěžest a 
nadšení umožňují stát se zdrojem 
podpory a naděje pro ty, kdo se už 
blíží na konec své cesty. V této směsi-
ci různých životních období buduje 
misijní poslání církve mosty napříč 
generacemi, v nichž naše víra v Boha 
a láska k bližnímu představují zdroj 
hluboké jednoty.
Toto předávání víry, které je jádrem 
misijního poslání církve, se uskuteč-
ňuje „nakažlivostí“ lásky, v níž radost 
a nadšení jsou projevem toho, že 
člověk ve svém životě nalezl nový 
smysl a plnost. Šíření víry přitažlivostí 
vyžaduje srdce, která se lásce oteví-
rají a nechají se jí zvětšovat. Lásce 
není možné klást omezení, protože 
je silná jako smrt (srov. Pís 8,6). A toto 
šíření plodí setkání, svědectví a hlá-
sání, rodí se z něj milosrdnou láskou 
podněcované sdílení s těmi, kdo jsou 
víře vzdálení, je jim lhostejná nebo 
se k ní dokonce stavějí nepřátelsky. 
Právě lidské kulturní a náboženské 
prostředí, kterému jsou Ježíšovo 
evangelium a svátostná přítomnost 
církve stále ještě cizí, představuje 
nejzazší periferie, onen „konec země“, 
kam jsou Ježíšovi učedníci-misionáři 
už od prvních Velikonoc posíláni s 
jistotou, že jejich Pán je stále s nimi 
(srov. Mt 28,20; Sk 1,8). Říká se tomu 
missio ad gentes. Tou nejopuštěnější 

periferií ze všech je místo, kde lid-
stvo potřebující Krista zůstává k víře 
netečné, anebo se dokonce k plnosti 
života v  Bohu staví nepřátelsky. Ka-
ždá hmotná i duchovní bída, každá 
podoba diskriminace našich bratří a 
sester je vždy důsledkem odmítání 
Boha a jeho lásky.
Všechny konce země jsou dnes pro 
vás, drazí mladí lidé, poměrně blízké 
a vždycky se do nich dá snadno „navi-
govat“. Digitální svět – všudypřítom-
né a stále dostupné sociální sítě – 
odstraňuje hranice, ruší vzdálenosti a 
redukuje rozdíly. Všechno se zdá být 
na dosah, tak blízké a bezprostřední. 
A přece se snadno může stát, že bez 
daru nasazení vlastního života bude-
me mít bezpočet kontaktů, ale nikdy 
se nezapojíme do pravého životního 
společenství. Zapojení se do misijní-
ho poslání až na samý konec země 
od nás vyžaduje, abychom odevzda-
li sami sebe v tom povolání, které 
se nám Bůh, umisťující nás na tuto 
zemi, rozhodl dát (srov. Lk 9,23-25). 
Troufám si říct, že pro mladého muže 
nebo mladou ženu, kteří chtějí násle-
dovat Krista, je nejdůležitější hledat 
a objevovat své povolání a vytrvat v 
něm.

Svědčit o lásce

Jsem vděčný všem církevním usku-
pením, která vám umožňují prožívat 
osobní setkání s Kristem, živým ve své 
církvi: farnostem, sdružením, hnutím, 
řeholním společenstvím a nejrůzněj-
ším podobám misijní služby. Kolik 
jen mladých lidí objevuje misijní 
práci ve  volontariátu jako způsob 



17

služby těm „nejposlednějším“ brat-

řím a sestrám (srov. Mt  25,40), a tak 

podporují lidskou důstojnost a svěd-

čí o radosti z lásky a z bytí křesťanem. 

Tyto zkušenosti církve zaručují, že 

výchova mladého člověka se neza-

měřuje jen na přípravu pro úspěšné 

zvládnutí zvolené profese, ale také 

na rozvoj Bohem svěřených darů 

a péči o ně, aby člověk mohl lépe 

sloužit ostatním. Tyto chvályhodné 

podoby dočasné misijní služby jsou 

plodným začátkem a skrze rozlišová-

ní povolání vám mohou také pomoci 

k rozhodnutí cele se darovat jako mi-

sionáři.

Z mladých srdcí se zrodila i Papežská 

misijní díla (PMD), aby podporovala 

hlásání evangelia všem lidem, a tak 

přispívala k lidskému a kulturnímu 

růstu všech, kdo žízní po  poznání 

pravdy. Modlitby i hmotná pomoc, 

které lidé štědře darují a PMD pře-

rozdělují, Svatému stolci pomáhají 

zajistit, že každý, komu se dostává 

pomoci v osobních potřebách, může 

zároveň ve svém každodenním živo-

tě svědčit o evangeliu. Nikdo není tak 

chudý, aby nemohl dát to, co má, ale 

ještě spíš to, čím je. Rád zopakuji slo-

va povzbuzení, která jsem adresoval 

mladým Chilanům: „Nikdy si nemy-

sli, že nemáš co nabídnout, nebo že 

tě nikdo nepotřebuje. Potřebuje tě 

spousta lidí, mysli na to! Každý z vás 

ať si v srdci říká: Potřebuje mě spous-

ta lidí“ (Setkání s mládeží, Maipú 17. 

ledna 2018).

Drazí mladí lidé, letošní misijní mě-

síc říjen, kdy budeme slavit synodu 

věnovanou právě vám, pro nás bude 

další příležitostí, kdy se můžeme stát 

učedníky-misionáři, lidmi stále vášni-

věji oddanými Ježíšovi a jeho poslá-

ní až na nejzazší konec země. Marii, 

Královnu apoštolů, svatého Františka 

Xaverského a svatou Terezii od Dítěte 

Ježíše i blahoslaveného Paola Mannu 

prosím, aby se za nás všechny při-

mlouvali a stále nás provázeli.

Vatikán 20. května 2018, slavnost Se-

slání Ducha Svatého

FRANTIŠEK



DOBŘANY 23. září
Otevření Zahrady Anežky České 
pro veřejnost
Oáza klidu, do níž se dá vstoupit pří-
mo z dobřanského náměstí, to je Za-
hrada Anežky České, umístěná vedle 
místní fary.
„Tato část pozemku byla kdysi okras-
nou zahradou, ale neskutečně zane-
dbaná a zarostlá. S  nápadem obnovit 
její krásu a otevřít ji všem přišel náš 
spolupracovník Jaroslav Šedivý, ředitel 
Základní školy v  Dobřanech,“ vysvět-
luje Lenka Šparglová z  Koinonie Jan 
Křtitel, spravující dobřanskou farnost. 
V zahradě najdeme jezírko s  tekoucí 
vodou a rybkami, jabloně i okrasné 
keře, možnost posezení, bylinkové a 
rajčatové záhony. Monumentální so-
cha sv. Anežky České z dubového dře-

va z dílny řezbářky Jitky Davídkové na 
vše dohlíží laskavým pohledem.
„Zahradu jsme začali budovat loni v říj-
nu a v podstatě všechny práce zastali 
dobrovolníci. A to nejen naši farníci, 
ale mnozí další. Přišly děti i s učitelem, 
podílely se celé rodiny, podporu jsme 
měli od starosty Martina Sobotky,“ do-
plňuje Lenka Šparglová.
V neděli 23. září zahradu požehnal bis-
kup Tomáš Holub, od té doby je přes 
den otevřená. Zatím se hledá optimál-
ní provozní režim, zahrada je k dispozi-
ci jak místní škole, tak dětem, rodinám 
i seniorům. Na revitalizaci byl získán 
grant z programu Zelené oázy Nadace 
Partnerství, podstatná byla podpora 
spolku Přátelé Koinonie Jan Křtitel. 
„Chceme, aby tu lidem bylo dobře. Ví-
táme je tady, hovoříme s  nimi. I to je  18

Co se stalo, co se chystá



určitá forma evangelizace,“ zdůrazňuje 
Lenka Šparglová.

PLZEŇ 29. září  
Diecézní den seniorů
Účastnící Diecézního dne seniorů se 
sešli v  kostele sv. Jana Nepomucké-
ho, kde proběhla mše sv., přednáška 
Kateřiny Lachmanové a Bogdana Ste-
piena, rozhovory, setkávání. Program 
odpoledne pokračoval v Meditační za-
hradě koncertem skupiny Trio Kaphe. 

PLZEŇ 3. října  
Naslouchárna Betlehem byla požehnána a ote-
vřena
Spolek K Srdci proměnil objekt býva-
lých veřejných toalet nedaleko kultur-
ního domu Peklo v  Sadech Pětatřicát-
níků v místo, kde se naslouchá lidským 

osudům, potřebám i bolestem, aby se 
každý, kdo se nachází v těžkostech, 
mohl nadechnout naděje. Vznikla Na-
slouchárna Betlehem. Požehnal ji a její 
činnost zahájil emeritní biskup Franti-
šek Radkovský. 
„Už několik let se jako malé společen-
ství lidí snažíme dělit o své lidské štěs-
tí, naději a radost ze života s těmi, kdo 
štěstí, radost, lásku, a tedy ani naději 
moc nemají. Začali jsme pořádáním 
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mší svatých pro lidi bez domova, násle-
dovaly další aktivity, ale chybělo nám 
zázemí,“ vypráví P. Martin Sedloň, člen 
Misijní kongregace oblátů a pracovník 
zapsaného spolku K srdci. 
Pro vznik Naslouchárny našel inspiraci 
v  Římě při studiích. „V  jedné farnosti 
měli tak zvané Centro di ascolto, do-
slovně  přeloženo centrum naslouchá-
ní. Jsou rozeseta po celé Itálii jako mís-
ta, kam lidé v těžkostech mohou přijít, 
popovídat si, dostat potravinovou po-
moc, ale také získat kontakt na právní-
ky, lékaře, sociální pracovníky, kteří jsou 
ochotni zdarma pomoci,“ vzpomíná P. 
Sedloň. Po jednání biskupství, Diecézní 
charity s ÚMO3 mohly být díky podpo-
ře města někdejší záchodky přestavě-
ny. Vznikla komunitní místnost, která 
slouží i jako kaple. V dalších prostorách 
je možné si vyprat, usušit prádlo, pro-
vést základní hygienu. Spolupracovat 
a poskytovat pomoc či radu už začali 
dobrovolníci z  oblasti zdravotnictví, 
sociálních služeb a další. Naslouchárna 
Betlehem  pomáhá prvním klientům.

PLZEŇ 3. října
Studentská mše sv. 
na zahájení akademického roku
Nový akademický rok zahájili studenti 
i představitelé plzeňské akademické 
obce při mši sv. v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie, kterou celebroval emerit-
ní biskup František Radkovský.
Běžné studentské mše sv. se konají v 
průběhu celého akademického roku 
každou středu od 19.00 hodin tamtéž.  

PLZEŇ 6. října 
Rytmická hudební skupina ANGELOS si připo-
mněla 50 let od založení
Před padesáti lety vnesla rytmická hu-
dební skupina Angelos nový vítr do li-
turgické hudby v západních Čechách. 
„Ovšem ne všichni tehdy kytary v kos-
tele vítali,“ vzpomíná první vedoucí 
skupiny Angelos Karel Ženíšek. Skupi-
na hrála při bohoslužbách i vystoupe-
ních mimo kostely od podzimu 1968 
nejen v Plzni, ale třeba v Domažlicích, 
Rokycanech, Železné Rudě a jinde. 
S  myšlenkou moderním způsobem 



podávat mešní písně a přiblížit se mla-
dým lidem přišel tehdejší plzeňský 
kaplan P. Pavel Kuneš.  „Rytmická hud-
ba mladé zajímala. Základ kapely tvo-
řili kytaristé, k nim se připojili zpěváci, 
bendžo, klávesy, bylo nás kolem tří 
desítek,“ říká Karel Ženíšek nad albem 
starých fotograií. Věřící po počáteční 
nedůvěře nakonec rytmickou hudbu 
skupiny Angelos přijali. Nastoupivší 
normalizace nikoliv. Nejprve přišel zá-
kaz hrát mimo kostel, v  roce 1973 zá-
kaz deinitivní. 
Po půl století se bývalí členové Ange-
los sešli v  Lochotínském pavilónku a 
zazpívali si legendární rytmickou mši 
Slyš nás o Pane na Výsosti. „Připomně-
la se nám tehdejší atmosféra nadšení, 
naděje na změnu,“ shodli se účastníci.  

STARÉ SEDLIŠTĚ 6. října
Gotická Madona se v kopii vrátila do kostela
Po dvaceti letech opět stojí po straně 
hlavního oltáře kostela sv. Prokopa a 
Oldřicha Madona. Původní gotickou, 
kterou v  90. letech odnesli zloději, 

nahradila věrná kopie, již podle doku-
mentace vyrobil řezbář Pavel Hladký. 
Novou sochu požehnali emeritní bis-
kupové František Radkovský a Karel 
Herbst, který ve Starém Sedlišti působil 
jako farář v letech 1986 až 1989 a který 
dal k vytvoření kopie popud. „V jednom 
kostele, kde stojí také kopie sochy Pan-
ny Marie na místě původní ukradené, 
se mi farníci svěřili: Ta nová Matka Boží 
se na nás dívá nějak vlídněji a přátelště-
ji než ta původní. Řekl jsem si, proč by 
ve Starém Sedlišti měla stále chybět,“ 
zavzpomínal biskup Herbst. Náklady 
na vytvoření nové Madony v  kostele 
sv. Prokopa a Oldřicha ve výši 85 tisíc 
korun byly získány výhradně od dárců. 
„Přispěl Spolek pro obnovu kostela ně-
meckých rodáků, kteří sem pravidelně 
jezdí a díky nimž už byla opravena stře-
cha, fasáda i interiér kostela. Na zbytek 
nákladů se složili jednotliví lidé, nejen 
věřící, ale i ti, kteří do kostela pravidel-
ně nechodí, včetně paní starostky. To 
vnímám v  našem pohraničí jako malý 
zázrak,“ raduje se P. Václav Vojtíšek. 21
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ŽDÁNOV 14. října   FOTO7
Po 58 letech proběhla v kapli poutní mše
V roce 1960 barokní kaple zasvěcená 
místnímu poustevníkovi sv. Koloma-
novi ve Ždánově na Domažlicku vy-
hořela a následně byla demolována.
Po více než půlstoletí byla znovuvy-
budována a po 58 letech se zde ko-
nala poprvé od rekonstrukce poutní 
mše svatá, kterou celebroval P. Ivan 
Pavlíček za hojné účasti věřících.

PLZEŇSKÁ DIECÉZE
Vincentini zastupují duchovní správce ve 
farnostech
Potřebuje-li kněz na delší dobu opus-
tit svou farnost, nastává většinou 
komplikovaná situace ze zástupem. 
V  plzeňské diecézi nabízí od října 
službu „zastupujícího faráře“ P. Pavol 
Kavec z Misijní společnosti sv. Vincet-
na De Paul spolu s řeholním bratrem 
Jozefem Števicou.
„Kněz za pomoci svého řeholního 
bratra bude pečovat o farnost, ale 
nebude dělat žádná zásadní rozhod-

nutí ani duchovní, ani materiální, ne-
bude mít přístup k  účtům, bude re-
spektovat rozhodnutí faráře, kterého 
zastupuje,“ upřesňuje biskup Tomáš 
Holub. 
Prvním působištěm obou vincentinů 
jsou od 1. října do 30. listopadu far-
nosti Dolní Bělá a Ledce, dále je na-
plánováno zastupování ve Spáleném 
Poříčí.  
V  období, kdy nebude stanoveno 
konkrétní místo jejich pastorační 
služby, budou vincentini k  dispozici 
k pastorační a misijní službě ve far-
nostech na území celé diecéze podle 
pokynů generálního vikáře. Dlouho-
dobé zázemí mají na faře v Holýšově. 
V případě zájmu o služby vincentinů 
se kněží mohou obracet na generál-
ního vikáře nebo přímo na biskupa.

Soutěž o nejlepší prezentaci organizací a 
farností k 25 výročí diecéze má své vítěze
Výstava, kde jednotlivými nástěnka-
mi farnosti a církevní instituce pre-
zentovaly svou činnost, vzbudila na 



diecézní pouti v Teplé velkou pozor-

nost. Do hlasování o nejlepší z  nich 

se zapojilo 639 poutníků. 

Děkujeme všem, kteří se soutěže 

zúčastnili, překvapila nás pestrost a 

nápaditost ve zpracování prezentací. 

Děkujeme také všem hlasujícím. Vý-

sledky hlasování u prezentací farnos-

tí jsou následující:

1. Starý Plzenec (163 hlasy)
2. Horšovský Týn  (140 h.)
3. Dobřany (108 h.)
4. Karlovy Vary - Stará Role (94 h.)
5. Nýrsko (87 h.)
6. Domažlice (75 h.)
7. Rokycany (70 h.)
8. Staňkov (63 h.)
9. Jesenice (59 h.)
10. Cheb (58 h.)
Farnosti Manětín a Plasy se díky spo-

jeným nástěnkám, kdy ale lidé hlaso-

vali jen pro jednu či druhou z těchto 

farností, připravily o umístění v první 

desítce, kde by jim při sečtení jejich 

hlasů patřilo šesté místo (76 hlasů).

Hlasování u prezentací škol, řádů a 

dalších organizací dopadlo násle-

dovně:

1. MŠ Kardinála Berana Plzeň (119 hlasů)
2. Koinonia Jan Křtitel (85 h.)
3. Rodinné centrum Plzeň (70 h.)
4. Poutní místo Skoky (67 h.)
5. Sestry salesiánky Plzeň (61 h.)
6. Hospic sv. Jiří Cheb (55 h.)
7. Církevní základní 
 a střední škola Plzeň (54 h.)
8. Hospic sv. Lazara Plzeň (50 h.)
9. Milosrdné sestry sv. Kříže Plzeň (50 h.)
10. Salesiánské středisko mládeže - 
 DDM Plzeň (49 h.) 
Výherci (první čtyři farnosti a první 

organizace) budou informováni o 

způsobu čerpání odměny – daru na 

pastorační činnost – a obdrží šek na 

příslušnou částku.

Jednotlivé prezentace si lze prohléd-

nout na webových stránkách diecé-

ze: https://www.bip.cz/cs/prezenta-

ce-organizaci-a-farnosti

Připravila Alena Ouředníková, foto Pa-
vel Adámek, Soňa Pikrtová, Jiří Strašek 
a Karel Ženíšek.

BIBLE – KNIHA KNIH
Ostrov 1. – 30. listopadu
Farní knihovna v Ostrově připravila na 

měsíc listopad výstavu „Bible – kniha 

knih“ pro výstavní síň Oranžerie Vác-

lava Havla v ostrovském zámku. Na 

výstavě lze spatřit různé ukázky Biblí, 

psaných a tištěných v době od 11. po 

21. století. Od románského rukopisu 

Vyšehradského evangeliáře a gotické 

Bible Václava IV. (faksimile), přes prv-

ní české tištěné bible 16.století – Kra-

lickou, Kutnohorskou a pozdější Sva-

továclavskou – až po bible současné, 

například Jeruzalémskou. Můžete si 

prohlédnout i vzácnou Bibli s ilustra-

cemi Marca Chagalla, či malíře-kněze 

Siegera Ködera. 

HOSPIC SVATÉHO LAZARA SE DOČASNĚ STĚHU-
JE DO ROKYCAN
Rokycanská nemocnice 1. listopadu
Kvůli nezbytné rekonstrukci výta-

hů se na pár měsíců Hospic svatého 

Lazara přesune ze svého místa v uli-

ci Sladkovského, Plzeň – Slovany do 

prostor Rokycanské nemocnice.

Přesun je dočasný. Po ukončení této 

dlouho plánované rekonstrukce  se 

vrátí zpět do nového.  Po návratu 

budou v  budově hospice moderní 2323
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výtahy, bezbariérový vchod s dálko-
vě otevíratelným přístupem přímo ze 
dvora, bezbariérová toaleta v přízemí – 
tedy další změny, které budou sloužit k 
bezproblémovému a komfortnějšímu 
chodu hospice. 
Snahou všech v  hospici je zachovat 
péči v takovém standardu, na jaký je 
veřejnost v kontextu Hospice svatého 
Lazara zvyklá. Příjem pacientů bude 
probíhat v běžném režimu.

SETKÁNÍ ADOPTIVNÍCH RODIČŮ
Plzeň 5. listopadu
Setkání adoptivních rodičů projektu 
Adopce na dálku proběhne od 16.30 
hodin v  sále kláštera dominikánů na 
Jiráskově náměstí, v 18.00 hodin v kos-
tele Panny Marie Růžencové celebruje 
mši svatou biskup Tomáš Holub.

BISKUP NA SNOWBOARDU – BESEDA
Kralovice 6. listopadu
Beseda s  biskupem Tomášem Holu-
bem k jeho knize začne v 18.00 hodin 
v Městské knihovně.

NA PLZEŇSKÉ PALETĚ 
Plzeň, Dům hudby 7. listopadu
Vernisáž se koná v 17.00 hodin, společ-
ně se zahájením proběhne také auk-
ce, na které bude nabídnuta skupina 
vybraných palet. Získané prostředky 
budou použity na inancování druhé 
etapy restaurování vzácných varhan v 
kostele sv. Barbory v Manětíně. 
Druhého ročníku projektu se účast-
ní 76 výtvarníků. Lehce nadpoloviční 
většinu tvoří opět členové Unie výtvar-
ných umělců Plzeň. Zapojili se studenti 
FDULS ZČU v Plzni i významní umělci z 
dalších měst České republiky. Umělec-
ké obory jsou zastoupeny snad všech-

ny - malba, kresba, keramika, aradecor, 
sochařství, práce s kovem, šperk, foto-
graie a další. Vznikla pestrá mozaika 
krásného umění, ve které se jednotlivá 
díla vzájemně podporují a doplňují, 
ladí spolu v myšlence či v barevném 
provedení, jako by někdy autoři byli 
vedeni skutečně jedinou inspirací.

JOSEF RATZINGER V  ROZHOVORU S  FILOSOFIÍ 
PŘEDNÁŠKA
Plzeň 8.listopadu
Katedra ilozoie ZČU v Plzni a JČU v Č. 
Budějovicích zvou na konferenci, která 
se uskuteční od 10.00 hodin v zasedací 
místnosti FF ZČU v  Plzni, Sedláčkova 
15.  
Přednášku přislíbili David Bouma, Jaro-
slav Vokoun, Martin Profant, Lucie Ko-
lářová a Pavel Frývaldský. Jako čestní 
hosté se semináře zúčastní nakladatel 
Ivo Lukáš (Barrister & Principal), Da-
niela Blahutková (překladatelka děl J. 
Ratzingera) a Mons. ThLic. Tomáš Ho-
lub, Th.D.

SETKÁNÍ PASTORAČNÍCH ASISTENTŮ
Plzeň 10. listopadu
Setkání pastoračních asistentů, akoly-
tů, lektorů, mimořádných služebníků 
eucharistie a pomocníků kněží ve far-
nosti se uskuteční od 9.30 do 15.30 ho-
din na biskupství v Plzni. 
Téma setkání: 
Gaudete et exultate – o nové papežské ex-
hortaci s P. Vlastimilem Kadlecem OMI. 
Přihlášky zasílejte do 5. listopadu na 
adresu: pastoracni@bip.cz.

RADOST V BAROKU
Plzeň, 11. listopadu
Ekumenický koncert pro Rudolfa 
Löwyho zazní od 18.00 hodin ve Staré 
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synagoze, Smetanovy sady 5.
Program: Georg Philipp Telemann, 
Antonio Vivaldi. Účinkuje soubor do-
bových nástrojů Concerto Aventino 
(vedoucí Jakub Kydlíček) a komorní 
smyčcový orchestr L´Estro Arco (ve-
doucí Miloslav Esterle)

NOKODÉMOVA NOC
Skalná 16. listopadu
Nikodém ve svých nejistotách a hle-
dání potřeboval ke své cestě ke Kristu 
samotu, ticho a trochu méně denního 
světla, aby nebyl tolik na očích. My 
jsme na tom někdy podobně. 
Nabízíme vám možnost přijít do ska-
lenského kostela mezi 18.00 a 19.30 
hodin. Najděte zde otevřené dveře k ti-
ché chvíli přemýšlení, rozjímání, mod-
litbě či tichému duchovnímu rozhovo-
ru. K dispozici Vám stále bude kněz. Je 
možné požádat o svatou zpověď, roz-
hovor, radu, svěřit své bolesti nebo po-
žádat o modlitbu a požehnání. Je však 
možné také neříkat nic a jen být chvíli 
vystaven blahodárnému tichu v Boží 
blízkosti. Přijít může prostě kdokoliv.

EKUMENICKÁ BOHOSLUŽBA ZA OBĚTI DOPRAV-
NÍCH NEHOD
Šlovice 18. listopadu
U příležitosti Světového dne obětí 
dopravních nehod proběhne ekume-
nická bohoslužba za účasti biskupa To-
máše Holuba od 15.00 hodin v dálniční 
kapli Smíření u  Šlovic. 

HUDBA MLADÝCH SKLATELŮ
Plzeň 19. listopadu
Koncert z  cyklu Hudba mladých skla-
datelů zazní v 19.00 v sálu Sboru Kristo-
va Kříže, Mikulášské nám. 11, účinkují 
členové souboru Musica ad gaudium: 

Andrea Frídová, Alena Tichá, Věra Bar-
toníčková, Dominika Pilecká a Jaromír 
Tichý. Program:  Vojtěch Frank, Tomáš 
Karpíšek, Nikola Janecká a Patrik Kotlár
Skladatelé doplní koncert průvodním 
slovem.

VEČER CHVAL
Plzeň 20. listopadu
Začátek v 19.30 hod. v kostele sv. Jana 
Nepomuckého na Chodském náměs-
tí. Večery chval jsou příležitostí vzdát 
Bohu chválu za to dobré, co v našich 
životech dělá, otevřít mu prostor v nás 
samotných.  V průběhu večera bude 
prostor jak pro chválu a radost, tak pro 
ztišení, naslouchání a modlitbu.

ADVENT KLEPE NA DVEŘE
Plzeň, Meditační zahrada 
24. listopadu 
Tradiční pořad „Advent klepe na dveře“ 
proběhne od 15.00 hodin v Meditační 
zahradě, učinkuje hudební soubor Ku-
drnatá Kapusta, slovem provází Pavla 
Sovová, Irena Pulicarová, Josef Kaše. 
Adventní dekorace: Květinové studio 
ELISSA Petry Kohoutové. 
Rezervace termínů svateb, zájezdů, 

koncertů a dalších akcí v  Meditační za-

hradě  na další sezónu je možná: mob. 

603 809 798, zahrada@bip.cz 

TAJEMSTVÍ BOŽÍHO KRÁLOVSTVÍ
Plzeň 26. listopadu 
Přednáška P. Vojtěcha Kodeta se koná 
od 19.00 hodin v  učebně biskupství 
na téma TAJEMSTVÍ BOŽÍHO KRÁLOV-
STVÍ. Po přednášce následuje autogra-
miáda stejnojmenného CD a dalších 
knih P. Kodeta. 
Prodej knih a CD bude zajištěn na místě. 
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„OTČE NÁŠ“ – REKOLEKCE  S BISKUPEM
NA ZAČÁTKU ADVENTU
Pernink, Hor. Blatná 30. listopadu 
2. prosince
Rekolekci povede biskup Tomáš Ho-
lub. Začátek je v   pátek v  19.00 ho-
din., konec v  neděli ve 13.00 hodin. 
Cena 600 Kč za jednotlivce.

DUCHOVNÍ OBNOVA
Karlovy Vary – Rybáře 30. listopadu 
1. prosince
Zveme Vás na duchovní obnovu a 
přednášku se sestrou Angelikou Pin-
tířovou na faru a do kostela Nanebe-
vstoupení Páně. 
V pátek bude mít sestra Angelika 
přednášku v rámci Křesťanské aka-
demie Karlovy Vary na rybářské faře 
a v sobotu proběhne od 9.00 hodin 
v kostele duchovní obnova vedená 
sestrou Angelikou. Rekolekce bude 
zakončená mší svatou.

ZÁZRAKY BOŽÍ MILOSTI
Plzeň 10. prosince
V   19.00  hodin v učebně Biskup-
ství plzeňského bude přednášet  P. 
Bogdan Stępień, farář z kostela u 
redemptoristů, na téma ZÁZRAKY 
BOŽÍ MILOSTI. 
V čase adventu se nechme pozvat do 
Božího konání v našem životě, které 
převyšuje naše chápání. Po přednáš-
ce bude zajištěn předvánoční prodej 
knih v učebnách. 
Přednášky připravuje Karmelitánské 
knihkupectví Plzeň ve spolupráci 
s  Biskupstvím plzeňským a  Místní 
skupinou  České křesťanské akade-
mie Plzeň. 

ADVENTNÍ PRODEJ KARMELITÁNSKÉHO 
KNIHKUPECTVÍ VE FARNOSTECH
Rokycany 1.  a 2. prosince
V  sobotu na faře v  Rokycanech mů-
žete v čase od 10.00 do 13.00 hodin 
nakupovat nejen knihy Karmelitán-
ského knihkupectví. V  nabídce bu-
dou také dětské knihy, betlémy, ad-
ventní svíčky, kalendáře. Výběr bude 
bohatý a těšíme se na vás, že u nás 
nakoupíte krásné dárky pro své dra-
hé.
V  neděli nabízíme možnost advent-
ního a předvánočního nákupu na 
faře v  Rokycanech, ulice, v čase od 
9.00 do 15.00 V  rámci adventního 
prodeje Karmelitánského knihku-
pectví můžete nakupovat nejen no-
vinky KNA, najdete zde také krásné 
dětské knihy, betlémy, adventní svíč-
ky, kalendáře. Bude z čeho vybírat a 
těšíme se na vás, že u nás nakoupíte 
krásné dárky pro své drahé.

DIECÉZNÍ MODLITEBNÍ ŠTAFETA
V listopadu se modlíme:
29. října-3. listopadu Klatovy
Prosíme za odvahu klatovské farnosti 
žít z Božího slova a modlitby.
4.-10. listopadu Klenčí p. Čerchovem
Prosíme za rodiče, aby rozvíjeli víru 
svou i svých dětí a abychom byli více 
vnímaví a soucitní k potřebám dru-
hých.
11.-17. listopadu Koloveč
Pane, shlédni milostivě na živé i zemře-
lé členy farnosti Koloveč a dej všem, 
kdo jsou od Tebe daleko, nové srdce a 
nového ducha.
18.-24. listopadu Konstantinovy Lázně
Modleme se za všechny, kdo přicházejí 
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do Konstantinových Lázní, aby zde po-
okřáli na těle i na duši. 
Ať je naše farní společenství s láskou 
přijímá a prohlubováním svátostného 
života čerpá více síly ke konání skutků 
milosrdenství.
25. listopadu-1. prosince Kralovice
Za Boží iniciativu otevírající srdce lidí a 
za schopnost oslovit rodící se touhu po 
Bohu. Za katolické rodiny
Aktuální úmysl si lze nechat zasílat pravi-
delně (každou sobotu večer) do e-mailu, 
a to přihlášením se k odběru speciálního 
newsletteru na diecézních webových 
stránkách. Postup k přihlášení naleznete 
zde: https://www.bip.cz/cs/modlitebni-
-stafeta-upozorneni. 

BROŽURA KUDY DO BETLÉMA?
V  posledních letech se vedle tradice 
rozdávání betlémského světla rozšiřuje 
také hraní živých betlémů. Pastorační 
centrum Biskupství plzeňského vydalo 
brožuru, která nabízí jako inspiraci 11 
scénářů pro nacvičení živého betléma 
ve farnosti, najdete tam scénáře od 
nejjednodušších po netradiční, převe-
dené do současnosti. 
Publikaci, kterou obdrželi všechny far-
ní úřady v diecézi, je možno objednat 
na pastoracni@bip.cz nebo zakoupit na 
vrátnici biskupství, cena 50 Kč.

KNIHOVNA NA BISKUPSTVÍ
Knihy je možno půjčit na pastoračním 
oddělení (3. patro biskupství) pondě-
lí–pátek 8.30–12.00, jindy po domluvě, 
377 223 112; pastoracni@bip.cz.

SVÁTOST SMÍŘENÍ V PLZNI
v kostele Nanebevzetí Panny Marie (u 

františkánů):
- každé úterý 14.00-17.00 obláti z Plas
- každou středu 10.30-12.00 a 12.30-
13.30 P. Stanislav Uhlíř
- každý čtvrtek 14.30-16.30 bratři fran-
tiškáni z Lochotína
- každý pátek 11.30-12.00 a od 15.00 
během adorace P. Ludolf Kazda O.Pra-
em.

CÍRKEVNÍ ZÁKLADNÍ A STŘEDNÍ ŠKOLA V PLZ-
NI ZVOU NA DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Den otevřených dveří na Církevní ZŠ
Církevní ZŠ Plzeň, první církevní zá-
kladní škola v  regionu, Vás zve na 
Den otevřených dveří 21. listopadu od 
8.00 do 17.00 hodin. Akce je určena ne-
jen, ale především pro rodiče před-
školáků a žáků 5. tříd. 
Pro školní rok 2019/20 bude škola 
otevírat jednu 1. a jednu 6. třídu. Při 
dni otevřených dveří můžete nahléd-
nout do výuky, prohlédnout si pro-
story školy, zeptat se na vše, co vás 
zajímá. 
Zvány jsou i děti, které se mohou 
vydat se na výzkumnou expedici po 
škole. První úkol je snadný – treit 
na správné místo: Církevní ZŠ Plzeň, 
Táborská 28, Plzeň – Slovany. Více na 
www.cisplzen.cz 
Den otevřených dveří na Církevní SŠ 
Na Církevní SŠ proběhnou v  prvním 
pololetí školního roku tři dny otevře-
ných dveří a praxí. 
13. listopadu se bude konat den ote-
vřených praxí s možností zapojení 
uchazečů do odborných praxí. 
Uchazeči si mohou vyzkoušet ně-
které odborné činnosti v  rámci prů-
běžných praxí středoškoláků, např. 
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mikroskopování, ošetřování terarij-
ních zvířat, chemické pokusy, první 
pomoc, canisterapii apod.
7. prosince proběhne den otevřených 
dveří s možností prohlídky školy a 
19.  ledna den otevřených dveří s do-
provodným studentským progra-
mem, např. ukázka školního diva-
dla, pěveckého sboru, přípravy na 
přijímací a maturitní zkoušky a opět 
ukázky odborných činnosti.
Na všech dnech se bude konat pre-
zentace našich maturitních oborů – 
Ekologie a životní prostředí a Sociální 
činnost, rovněž si můžete prohléd-
nout studentské práce a odborné 
pomůcky. 
Naše škola nabízí budoucím studen-
tům propracovaný systém odbor-
ných exkurzí a praxí, vše o čem se stu-
denti učí, uvidí a vyzkouší si v praxi. 
Těšíme se Vaši návštěvu.

SALESIÁNSKÉ STŘEDISKO MLÁDEŽE V  PLZNI 
HLEDÁ NOVÉHO KOLEGU
do týmu na místo sociálního pracovní-
ka do našeho nízkoprahového klubu 
Vzducholoď. 
Salesiánské středisko mládeže je ne-
státní nezisková organizace, která se 
zaměřuje na práci se znevýhodněnou 
mládeží, dětmi i jejich rodinami. Na-
bízíme volnočasové aktivity a sociální 
služby široké skupině lidí. 
Termín nástupu: listopad 2018.
Co od Vás očekáváme:  vzdělání dle 
zákona o sociálních službách na po-
zici sociální pracovník nebo pracov-
ník v sociálních službách,  zkušenosti 
s prací s dětmi, zkušenost s prací v so-
ciálních službách, komunikativnost 
porozumění křesťanským a salesián-

ským hodnotám, trestní bezúhon-
nost.
Co bude náplní Vaší práce:  přímá prá-
ce s klienty ve věku 13 až 22 let, za-
jištění provozu klubu společně s dal-
šími kolegy, částečná terénní práce v 
lokalitě
Co Vám nabízíme: práci v zavedené 
a rozvíjející se neziskové organizaci 
v týmu mladých lidí, profesní rozvoj, 
další vzdělávání, individuální i týmo-
vou supervizi, možnost realizace, kre-
ativní náplň práce, smlouvu na dobu 
neurčitou, přátelské rodinné prostře-
dí, iremní beneity. 
Pokud Vás nabídka oslovila, zašlete 
profesní životopis a motivační dopis 
do 2. listopadu e-mailem na adresu 
bohata@sdbplzen.cz 

KARMELITÁNSKÉ KNIHKUPECTVÍ V PLZNI HLE-
DÁ POSILU
Nabízíme: úvazek 30 hodin týdně, 
hluboce smysluplnou práci v křes-
ťanském duchu, rozvoj profesních i 
osobnostních schopností, přátelské 
prostředí, spolupracující tým.
Požadujeme: spolehlivost, zodpověd-
nost a pracovitost, aktivní a pozitivní 
komunikaci, orientaci v křesťanské li-
teratuře, ochotu učit se nové věci, ak-
tivní řízení motorového vozidla, spo-
lupráci při zajištění výjezdových akcí. 
Źivotopis a motivační dopis posílejte 
na adresu: plzen@kna.cz. Budeme vás 
kontaktovat. 
Pro případné zájemce ještě upozor-
nění: jedná se o práci v  kamenném 
obchodě, denní manipulace s  bed-
nami se zbožím, práce není vhod-
ná pro osoby se ztíženou pracovní 
schopností.
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Adventní rekolekce v Těnovicích

se koná 8. prosince. Příležitost spoči-
nout v tichu (i v teple), zastavit se, 
adorovat, mluvit spolu, projít se pod-
zimní přírodou, připravit se na Váno-
ce…

Setkání „osamělých vlků“ 

aneb víkend pro rozvedené muže 
23.-25. listopadu, Zvole u Zábřehu. 
Víkend nabídne: společenství při mši 
svaté a modlitbě, prostor pro diskuse 
a sdílení, ale i ticho, společnou práci 
v lese, ale i odpočinek, hledání cesty 
jak dál i putování, doprovázení kně-
zem. Začínáme v pátek v 18.00 hod. 
mší sv. v kostele Neposkvrněného 
početí P. Marie 
Přihláška na www.rodinnyzivot.cz 

nebo tel: 720 110  750, příspěvek na 

stravu 200 Kč.

 

Konference k Amoris laetitia 

Pracovní skupina pro sociální otázky 
při České biskupské konferenci (SO 
ČBK) pořádá ve spolupráci s TF JU ve 
dnech 9.–10. listopadu v Českých Bu-
dějovicích konferenci k apoštolské 
exhortaci papeže Františka Amoris 
laetitia. Konference se bude zabý-
vat významem daného dokumentu 
a realizací jeho myšlenek v praxi, je 
určena široké veřejnosti z řad od-
borníků i laiků – studentům a aka-

demikům, pastoračním a sociálním 
pracovníkům, všem, kdo se angažují 
ve farnostech, v rodinných centrech 
a dalších institucích zaměřených na 
rodinu a manželství, kněžím i zainte-
resovaným věřícím. Zúčastnit se mo-
hou rovněž zájemci z řad širší veřej-
nosti. Konference je bezplatná.
Více informací včetně možnosti přihlá-

šení se na konferenci na www.socialni-

nauka.cz. 

Křesťanská psychoterapeutická poradna

při biskupství nabízí poradenství v 
oblasti rozvoje osobnosti, těžkých ži-
votních situací, mezilidských vztahů, 
manželské poradenství a párovou te-
rapii (více na www.poradnaukaplicky.

cz). Poradnu vede psychoterapeutka 
Marie Kutilová pro objednané každé 
pondělí na DCM, Františkánská 11, 
Plzeň. Objednávky: mankak@tiscali.

cz, 606 710 631. 

Poradna Přirozeného plánování rodičovství

Vyškolené instruktorky Vám nabí-
zejí bezplatné konzultace ohledně 
symptotermální metody přirozené-
ho plánování rodičovství, plánování 
početí … Domluva na tel. 774 213 186 

(Věrka) nebo 776 200 028 (Hanka).

 Jindřich Fencl, 

 rodiny@bip.cz, tel 731 619 704

Centrum pro rodinu
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Pomoc postiženým z vyhořelé ubytovny po-
kračuje
Diecézní charita Plzeň srdečně dě-

kuje všem účastníkům sbírky, ma-

teriální a jiné pomoci, kteří pomohli 

lidem z  vyhořelé ubytovny v  Plzni. 

Požár vypukl 11. září. Většina z uby-

tovaných se ocitla během okamžiku 

takřka „na ulici“. Děkujeme za skvě-

lou, rychlou a účinnou spolupráci 

Magistrátu města Plzně, Hotelu CD, 

ubytovně v  Plachého ulici, FEAD a 

Potravinové bance, obchodním ře-

tězcům Tesco a Kaufland, firmám 

Image Care a Datart. Především ale 

děkujeme za nezištnou pomoc Vám 

všem, kteří soucítíte s lidmi v krizové 

životní situaci a jste ochotni pro ně 

udělat nějaký konkrétní čin. Zároveň 

si velice vážíme Vaší důvěry ve služ-

by DCHP.

Při požáru přišli lidé nejen o ubyto-

vání, ale také o veškeré osobní věci, 

vlastní prostředky a peníze. 

Ve většině případů neměli žádné ro-

dinné zázemí nebo možnost nějaké 

podpory v okolí. Konkrétně se nám 

podařilo zaopatřit 60 lidí, z nichž 

část tvořili cizinci. Většina byla pra-

cujících, dále šlo o lidi ve špatném 

zdravotním stavu.

Plzeňský magistrát se v  součinnosti 

s Diecézní charitou Plzeň zasloužil o 

prozatímní ubytování poškozených 

v  hotelu CD a ubytovně v  ulici Pla-

chého. 

Humanitární sklad přijal od veřej-

nosti  95 beden a 8 pytlů oblečení,

Z charitního života v západních Čechách
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lůžkovin, bot, nádobí a 5 beden droge-
rie. Na transparentní účet bylo přijato 
33  323 korun. První pomoc ze šatníku 
poskytla 25 pytlů oblečení a lůžkovin, 5 
krabic nádobí a předmětů denního uží-
vání. Další nádobí, potraviny a spodní 
prádlo věnoval Fond evropské pomoci 
nejchudším osobám (FEAD). Potravi-
nová banka vydala 20 beden potravin 
a drogerie. Obchodní řetězec Tesco vě-
noval hygienické potřeby a dietní stra-
vu pro nemocné a Kauland věnoval 
hygienické potřeby. Firma Image Care 
darovala 10 beden nového pánského 
oblečení a irma Datart 10 přenosných 
rádií pro seniory. 

Adoptivní rodiče se opět sejdou

V kostele Panny Marie Růžencové v Plz

ni na Jiráskově náměstí se opět sejdou 
podporovatelé chudých dětí v  Jižní 
Americe. Setkání se uskuteční u pří-
ležitosti svátku sv. Martina de Porres 
v pondělí 5. listopadu. Hlavním hos-
tem bude paní J. E. Liliana De Olarte 
de Torres-Muga, velvyslankyně Peru. 
V 16:30 se sejdou adoptivní rodiče,   
v 18:00 bude následovat mše svatá ke 
cti sv. Martina de Porres, patrona roz-
vojových projektů Diecézní charity 
Plzeň v Latinské Americe. Mši svatou 
celebruje Mons. Tomáš Holub, biskup 
plzeňský. Po mši je připraveno malé 
občerstvení, které tradičně připravuje 
Velvyslanectví PERU.

Pomoc v Indonésii

Charita Česká republika se jako jedna 
z prvních organizací celosvětové sítě 
Charit zapojila do mezinárodní pomo-
ci, o kterou požádala indonéská vláda. 
Od vyhlášení sbírky zaslali dárci na 
sbírkový účet Charity pro Indonésii již 
více než čtvrt milionu korun. 
Sbírka dále trvá a probíhají také jedná-
ní o konkrétní podobě české pomoci. 
V kontaktu jsme také s kolegy z němec-
ké Charity, která už má od čtvrtka na 
místě svůj zdravotnický tým. Zprávy z 
ostrova poničeného zemětřesením a 
následnou vlnou tsunami přinášejí stá-
le se zvyšující čísla potvrzených obětí, 
identifikováno bylo téměř 1  500 mrt-
vých  2 a půl tisíce zraněných. 
Charita distribuuje pomoc do oblasti, 
kde bylo zničeno 70 tisíc příbytků. Od-
haduje se, že humanitární pomoc nyní 
potřebuje 200 tisíc Indonésanů.

  Miroslav Anton



Sv. Karel Boromejský se narodil v roce 1538 
jako šlechtic. Jeho strýc, papež Pius IV., 
jej jmenoval ve 22 letech kardinálem. 
Teprve pak obdržel kněžské svěcení a 
v  roce 1564 se stal milánským arcibis-
kupem. Protekci svého strýce vnímavý 
a aktivní Karel vynahradil stonásobně. 
Zakládal školy a nemocnice, snažil se 
o nápravu života kněží a řeholníků, 
navštěvoval farnosti. Jeho nepřátelé se 
snažili jeho reformní úsilí hatit a spá-
chali na něj  neúspěšný atentát. Zaslou-
žil se o zakončení Tridentského koncilu 
a vyčerpán podlehl zápalu plic ve svých 
46 letech. Je zobrazován v biskupském 
či kardinálském rouchu s výrazným or-
lím nosem a asketickou fyziognomií. 
Řada vyobrazení se vztahuje k návště-
vám nemocných a obdarovávání chu-
dých. Je patronem duchovních správ-

ců, kněžských seminářů, nemocnic a 
ochráncem proti moru. 

Přestože je sv. Karel Boromejský slavný 

a uznávaný světec, kostelů má u nás 

velmi málo a v naší diecézi jen jeden, 

v Mokřinách u Aše. Byl navržen stavitelem 

Antonínem Moelerem z Varnsdorfu, 

který krátce předtím navrhl domini-

kánský klášter s kostelem v Plzni. Kos-

tel Mokřinách z  roku 1913 má archi-

tekturu i řadu detailů s tímto kostelem 

společných. Je jednolodní s  portikem 

v hlavním průčelí a věží u presbytáře.

Svatý Vintíř (Gűnter) je zajímavou osob-
ností přelomu prvního a druhého milénia 
ve středoevropském prostoru. Narodil se 
roku 955 ve Schwarzburgu jako šlechtic a 
bratranec pozdějšího svatého císaře Jin-

KOSTELY A KAPLE OJEDINĚLÝCH 
 ZASVĚCENÍ V PLZEŇSKÉ DIECÉZI
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Mokřiny
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Letiny Chlum u Blovic

dřicha II. Zastával světské úřady do svých 
45 let, kdy požádal o přijetí v  klášteře 
Hersfeld a později v Niederalteichu v Ba-
vorsku. Po dalších letech založil poustev-
nickou komunitu v Rinchnachu nedaleko 
našich hranic. Nakonec si našel své mís-
to na Březníku u Dobré Vody, kde v roce 
1045 zemřel. Traduje se historka, že jej 
tam objevil kníže Břetislav I. a požádal ho 
o sjednání míru mezi ním a Jindřichem 
III., kterého krátce předtím porazil u Brůd-
ku (1040). Jeho ostatky byly přeneseny 
do kláštera v Břevnově, kde byly zničeny 
husity. Je zobrazován jako poustevník, 
mnich s berlou ve tvaru T, s knihou či leb-
kou. Také má někdy u nohou páva, kte-
rého údajně vzkřísil na páteční hostině u 
svého švagra, uherského krále Štěpána, 
aby nebyl porušen půst. Patron Bavorska 
a Šumavy. 

Jedinou kaplí sv. Vintíře v naší diecézi 
nalezneme v lázních Letinech. Byla posta-
vena u pramene v roce 1856 a později 
rozšířena v 90. letech 19. století. Uvnitř 

je socha barokní sv. Vintíře ze starší, 
zřejmě dřevěné kaple. Kaple je situová-
na trochu nevhodně, jakoby ve škarpě 
silnice. Je drobná s  polygonálním zá-
věrem a hranatou vežičkou na sedlové 
střeše. 

Liturgický rok končí slavností Krista Krále. 

Tento svátek zavedl v roce 1925 Papež 
Pius XI. Má symbolizovat vládu Ježíše 
Krista nad lidstvem, nad etikou a důstoj-
ností člověka. Je na nás, abychom jeho 
kralování přijali a podíleli na něm.

V  naší diecézi je tomuto kultu zasvěce-
na jen kaple ve vsi Chlumu u Blovic. Para-
doxně nám tato návesní kaple připo-
míná, že královská Boží vůle se může 
realizovat i v  maličkostech. Čtyřboká 
kaplička se skosenými rohy a cibulo-
vou věžičkou pochází zřejmě z  pozd-
ního 18. století a původní neznámé 
zasvěcení bylo asi změněno ve 20. le-
tech 20. století. Uvnitř je pouze barokní 
socha sv. Vintíře. Jan Soukup



Týden ekumenických modliteb pod 
názvem „24/7 … za naše město“ pro-
bíhal od 30. září do 6. října. V těchto 
dnech vždy po šesté hodině ranní 
vystupovali věřící na věž katedrály 
sv. Bartoloměje, aby se tam modlili 
za Plzeň a žehnali jí. 
Odpoledne vedly modlitební pro-
cházky na místa, se kterými souvisí 
určitý úsek života města, např. za 
děti, pro život, vězeňství, vláda, mlá-
dež, univerzitní městečko. Každý 
večer tohoto týdne pak pokračoval 
modlitbami v  prostorách Českobra-
trské církve evangelické, Evangelic-
ké církve metodistické a poslední 
den u nás katolíků. 
Zúčastnila jsem se tří akcí. Vycházka 
„pro život“ začíala na vršku Mikulka. 
Pod námi ležela celá Plzeň s nejbliž-
ším objektem fakultní nemocnice 
včetně porodnice. Téma nenaro-
zeného života nenechává nikoho 
chladným. Hojně jsme se také mod-

lili za možnosti šíření správných in-
formací ve školách a za odpovědný 
přístup k životu. 
Následující den „vězeňství“ jsme stá-
li v parku před Věznicí Plzeň – Bory. 
Hlavní kaplan tohoto zařízení Blažej 
Pelán modlitby vedl a připomínal, že 
věznice je přeplněná asi o 250 míst. 
Otázky viny, nápravy a odpuštění se 
vlastně týkají každého z nás. 
Týden 24/7 jsme zakončili modliteb-
ní štafetou. Nepřetržitě po 24 hodin 
se střídalo v  prostorách františkán-
ského Domečku mnoho účastníků. 
Díky za tak podnětnou akci, která 
odráží současný stav Plzně. 
                         Jana Peroutková, Plzeň

o si mohli říci návštěvníci 1. koncer-
tu 1. ročníku Plzeňského podzimu 
16. září v  Památníku obětem zla 
v Plzni - Doudlevcích. 
Někoho tam tak mohla přivést zvě-
davost, krásné podzimní nedělní od-
poledne či  zájem o sborový zpěv. A 
nebylo čeho litovat. 

Ekumenické modlitby 24/7

za naše město
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Spojují nespojitelné,



Letošní Týden paměti, 

Nemohu ani nechci psát nějakou 

recenzi, jen se chci podělit o vlast-

ní vnitřní pocit. Kdybych to měla 

vyjádřit jedním slovem, byla by to 

upřímnost. Ta tryskala z písní,  z  ja-

mování i ze společenství, které se 

vytvořilo po koncertě při milém 

občerstvení. Přispěla k  tomu určitě 

i upřímnost, se kterou tuto zahradu 

Luboš Hruška budoval, a chtěl, aby 

mluvila k srdcím lidí. 

A to se podařilo. 

známý  též  jako Pomerančový tý-

den,  proběhl od  16. do 23. září. 

Uskutečnilo se  několik akcí, např. 

Den otevřených dveří v Domově sv. 

Aloise, 18. září byl k  dispozici  pro 

širokou veřejnost informační stánek 

na biskupství, který  byl poměrné 

hodně  navštíven. 

Zájemci obdrželi kvalifikované in-

formace a měli i možnost se objed-

nat na testy paměti, které jsou pro-

váděny zdarma.  Pokud jste to ale 

nestačili, můžete se ještě domluvit 

na č. telefonu 731 610 146.  

Celkem  bylo v Plzni a okolí vybráno 

do 20  kasiček  21 703   Kč, a to pře-

vážně díky aktivitě křesťanů.  Z  toho 

se vrací do našeho domova  celých 

95%. 

 Kéž dobrý Bůh Vám mnohonásobně 

odplatí.  Anna Srbová



        Z diáře biskupa Tomáše

Z diáře emeritního biskupa Františka
7.-9.11.  Opatství Nový Dvůr, duchovní setkání pracovníků DCHP
11.11.    8:15 Blovice, mše sv., 10:00 Letiny, mše sv. 
13.11.      Olomouc, konference Charita a spiritualita
14.11. 14:00 Plzeň, ZČU, slavnostní zasedání Vědecké rady ZČU
15.11. 10:00 Plzeň, Domov sv. Aloise, návštěva klientů
16.11. 15:00 Plzeň, Měšťanská beseda, slavnostní předání Čestných plaket hejtmana 
    Plzeňského kraje za odvážné občanské postoje
19.11. 14:00 Plzeň, Domov sv. Jiří, setkání se seniory
23.11. 14:00 Plzeň, DEPO 2015, oslava 25. výročí založení DCH Plzeň
25.11. 10:30 Plzeň, kostel Nanebevzetí Panny Marie, farní mše sv. s Paneuropa unií 
27.11. 13:00 Blovice, beseda se zaměstnankyněmi Charity Blovice
28.11. 12:30 Plzeň, Gymnázium Luďka Pika, odhalení pamětní desky prof. Marie Helmové
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   1.11. 17:30 Plzeň, Domeček františkánů, 
    mše sv. s přijetím mezi kandidáty trvalého jáhenství
   2.11. 18:00 Plzeň, kostel Panny Marie Nanebevzaté, Svíce pro naše zemřelé
   3.11.    9:30 Plzeň, Měšťanská beseda, vzdělávací konference Excellentní žena 
  16:30 Mrákov, kostel sv. Vavřince, mše svatá a setkání s dárci 
   4.11. 10:00 Švihov, kostel sv. Václava, mše svatá po opravě kostela
  18:00 Klatovy, katakomby, zádušní bohoslužba
   5.11. 18:00 Plzeň, kostel P. M. Růžencové, mše sv. pro podporovatele adopce na dálku
   6.11. 10:00 Tachov, vikariátní konference
  18:00 Kralovice, městská knihovna, beseda nad knihou Biskup na snowboardu
   8.11. 10:00 Plzeň, katedra ilosoie, Konference o J. Ratzingerovi
  13:00 Plzeň, Parkhotel, zahájení plicního kongresu
  19:30 Německo, Cham, přednáška „Hirte auf steinigem Feld“
 9.-10. 11.  České Budějovice, konference k apoštolské exhortaci „Amoris laetitia“
11.11. 10:30 Dobřany, kostel sv. Mikuláše, 
    mše sv. a žehnání rodinného centra Anežka Česká v budově fary
13.11.   Špindlerův mlýn, Relexe synody o mládeži 
    na studijně formačním kurzu Sekce pro mládež ČBK
14.11. 17:45 Plzeň, kostel Panny Marie Nanebevzaté, 
    koncert v rámci Mezinárodní konference Třicetiletá válka v českých zemích 
15. -16.11.  Žďár nad Sázavou, konference církevního školství
16.11. 20:00 Praha, Kulatý stůl na TV Noe o synodě 
18.11.     9:00 Karlovy Vary – Rybáře, kostel Povýšení sv. Kříže, 
    mše svatá na zakončení kanonické vizitace
  15:00 Dálniční kaple Smíření, ekumenická bohoslužba za oběti dopravních nehod
19.11. 19:00 Plzeň, Biskupství plzeňské, Diecézní pastorační rada 
26.11. 16:00 Plzeň, mázhaus radnice, vernisáž výstavy o kard. Beranovi 
29.-30.11.  Pernink, výjezdní zasedání kurie
30.11. 15:00 Mariánské Lázně, fara, setkání se seniory 
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